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 البحث ملخص

 خارجية، أو داخلية عوامل كانت سواء به المحيطة بالعوامل حى ككائن الإنسان يتأثر

 من بالإنسان يحيط ما كل هى والبيئة البيئية، العوامل الخارجية بالعوامل والمقصود

 وما ويزرعها عليها يسكن التى والأرض يشربه الذى والماء يتنفسه الذى فالهواء موجودات،
 الطبيعية البيئة يغير ما وأهم الخارجية، البيئة ويمثل جماد ومن حية كائنات من بالإنسان يحيط

 المختلفة. عناصرها بين القائم الدقيق التوازن ذلك هو

 به اختلط إذا أو الأسباب من لسبب تركييه فى كبير تغير حدث إذا ملوثاً الهواء ويعتبر

 وتتعدد الهواء، تستنشق التى الكائنات بياه يضر بقدر الأخرى الغازات أو الشوائب بعض

 إلى فتصل التنفسى الجهاز طريق عن الإنسان جسم تدخل وهى الهواء تلوث تسبب التى المواد
 الأغذية مع الهضمى الجهاز طريق عن أو الجلد مسام طريق عن الجسم تدخل أو مباشرة الدم

 صنع من مستحدثة عوامل الهواء تلوث تسبب التى العوامل وأغلب الملوثة، المشروبات أو
 أثرها وظل والحضارى الصناعى التقدم زيادة مع وزادت الآلة ظهور مع وظهرت الإنسان

 وحياه حياته على المدرة آثارها إلى وفطن بخطرها الإنسان شعر حنى السنين مر على يتراكم

 الحى. الكائن

 البحث: مشكلة

 مشكلة مواجهة فى الدولة بها تمر التى للظروف ونظراً البيئية الحقوق نشأة ظل فى

 مكوناته من معقولة نسبة على يحتوى نقى هواء ينتفس أن فى الإنسان وحق البيئة ثلوث
 غير سامة غازات وجود نتيجة اعتلالها وعدم صحته تحسين إلى بالتالى تؤدى والتى الأساسية

 الهواء. فى وجودها فى مرغوب

 طريق عن تربويا الصالح المواطن بتنشئة نهتم ونحن علينا لزاماً كان ذلك خلال ومن

 تواجه قد التى للمشكلات حلول إيجاد فى نساهم أو نحاول أن من فلابد الرياضية الممارسة

 علاج إيجاد فى الأمر بهذا المعنية المؤسسات وكل الدولة مع نشترك وحتى حياته فى الإنسان
 والممارسة البدنية بالنواحى لإهتمامنا ونظراً التلوث أضرار من الإنسان تقى وقائية جوانب أو

 هذا يطرق أن الباحث حاول العامة الصحة على ايجابية مؤثرات من لها ولما الرياضية

 وأضراره. التلوث من للحد كبيرة جهودا الدولة فيه تبذل الذى الجانب



 ا

 أضرار مقاومة فى الرياضية الممارسة دور معرفة محاولة الباحث رأى ذلك كل ومن

 أن أم العالى التلوث مناطق فى الرياضة ممارسين على تعود أضرار هناك وهل التلوث،

 الدراسة. كانت ولذلك التلوث أضرار ضد معينة حدود فى وقائى بدور تقوم الرياضة

 وتساؤلاته البحث من الهدف

 المتغيرات وبعض البدنية الكفاية على الهواء تلوث أثر معرفة إلى البحث يهدف
 وكذلك الرياضى للنشاط الممارسين وغير للممارسين الدم لغازات وتحليلات الفسيولوجية

 الأنية: التساؤلات على الإجابة محاولة

 ؟ البحث لعينة البدنية الكفاية على أثر الهواء لتلوث -هل

 ؟ البحث لعينة الفسيولوجية المتغيرات على أثر الهواء لنلوث -هل

 ؟ البحث لعينة الدم تحليلا على أثر الهواء لتلوث -هل

 البحث منهج

 البحث. لإجراء لمناسبتها وذلك" مسحية "دراسة الوصفى المنهج الباحث استخدم

 البحث عينة

 التلوث عالية كمنطقة حلوان مدينة مجتمع من العشوائية بالطريقة العينة اختيار تم

 سنة٢٠:٢٢ من سن طلاب العينة كانت التلوث، منخفضة كمنطقة الخيرية القناطر ومنطقة

 المنطقتين. كلا من الرياضى للنشاط ممارسين وغير ممارسين

 البيانات جمع أدوات

 للرئتين الفسيولوجية الوظائف لقياس الكترونى اسبيروميتر جهاز الباحث استخدم

 وتم الشريانية. الدم لغازات تحليل واستخدم البدنية الكفاءة لقياس استراند اختبار واستخدم

 الطول. لقياس شريط عليه مثبت الخشب من وقائم الوزن، لقياس طبى ميزان استخدام

 الإحصائية المعالجات

" أنوفا" التباين تحليل الوصفى الإحصاء الباحث استخدم
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 الإستنتاجات

: إلى التوصل تم الإحصائية المعالجات وبعد النتائج و البيانات عرض بعد

 وبعض الرئتين وظائف فى وقصور البدنية الكفاية فى قصور إلى الهواء نلوث ­يؤدى

 حلوان. منطقة فى للرياضة ممارسين الغير لدى الدم تحليلات

 للغير البحث عينة على ظهرت الى التلوث أضرار من التقليل إلى أدت الرياضة -ممارسة

 للرياضة. مارسين

 عن الفسيولوجية القياسات وبعض البدنية الكفاية فى للرياضة الممارسة المجموعة تفوقت

 فى الرياضة ممارسة إلى راجع وذلك حلوان مدينة فى الرياضة تمارس لم التى المجموعة

 حلوان. مدينة

 القناطر مدينة فى للرياضة الممارسة المجموعة بين إحصائية دالة فروق وجود
 فى للرياضة الممارسة المجموعة لصالح حلوان مدينة فى للرياضة الممارسة والمجموعة

 مدينة فى للرياضة الممارسة المجموعة على التلوث لأثر راجع وذلك القناطر مدينة

 حلوان.

 الغير والمجموعة القناطر مدينة فى للرياضة ممارسة الغير المجموعة بين فروق وجود-

 مدينة فى للرياضة ممارسة الغير المجموعة لصالح حلوان مدينة فى للرياضة ممارسة

 والتى للرياضة ممارسة الغير المجموعة على الهوائى التلوث أثر إلى راجع وذلك القناطر

 حلوان. مدينة فى تعيش

 التوصيات

 حلوان. مدينة فى بالأسمنت الخاصة المصانع لمشكلات حل عن السريع -البحث

 السكنية. المربعات عن بعيدة أماكن إلى المصانع نقل -محاولة

". المخلفات تدوير عملية" الأسمنت مصانع مخلفات من الإستفادة

 الهواء. تنقية فى تساهم الأسمنت لمصانع فلاتر توفير



 ؟ب

 تعمل سيارات أو بالكهرباء نستعمل سيارات واستخدام الحالية للسيارة بديل عن البحث

 بالكحول.

 الأسمنت. مصانع فى العاملين للعمال وخصوصا الرياضية الأنشطة بممارسة الإهتمام-

 الهواء. تنقية فى تسهم والتى الخضراء المساحات انشاء فى التوسع-

 التعليم. مراحل فى البيئية التربية مادة وتدريس البيئى بالوعى الإهتمام-

 بأخطار محلية قائمة واعداد العلمى البحث إثراء إلى يهدف البيئية للمعلومات بنك انشاء-

 البيئة.

 البيئة. لحماية صندوق انشاء

 امبابة. مرصد مثل البيئة رصد مراكز دعم

 البيئى. التلوث عن تنجم التى المشكلات حل لمحاولة والبحوث الدراسات من مزيد إجراء
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The Research Summar
As every being , man is affected by both intemnal and external

surrounding aspects. The temm "external aspects" means the environmental

agents . Lnvironment, representing the extemal aspects, is all and every

beings and inanimate bodies surrounding man , the air he breathes , the

waler he drinks and the land he plantes and lives on.

Actually , the chief cause of the changes in the natural environment is

the critical balance between the various aspects.
Air is considered polluted if- for any reason -it's compounds are

highly changed by dirts or by other gazes harmful to beings breathing it .

Thus , there are many substances causing air-pollution. As a matter of fact,

they pass to the human body through the respiratory system then directly

to blood , or through skin spores , or through the digestive system ,

polluted food and beverage, .

ln fact, most of the air -pollution aspects are man - made as they

appeared hand in hand with the existence of machinen, then increased with

the increase of industrial and civilizational progress . The negative effects

of such aspects have accumilated years and years and finally man realized

the dangerous and destructive effects of these aspects on both his life and
on all beings' lives .

the Research lssue-

Under the establishment of the environmental rights, and

Due to the measures taken by the starte in confronting the environment
- pllution problems and the man's right to breathe pure air containing a

reasonable portion of the basic compounds that lead to good health not

suffering due to the existence of toxic gaZes, and

While bringing up a healthy citizen through practising sports , and

To parcticipate with the state and with all concerned associations to

find a solution or a preventive measures to pollution, and



Due to our concemn of the physical and practicing sports agents as

positive factors affecting public health .

lt was a must to try orto participate to find a solution to such problems

facing man . So, the researcher has tried to handle the subject that the
state is exerting great efforts to limit it 's danger .

S0, the researcher has tried to know the role of praticing sports in

facing the dangers of pollution . Also, he has attempted to know if people

practicing sports in the highly polluted areas are badly affected or if sports

plays a limited preventive role in this mather .
 ق ةو

The research aims at finding out the effects of air - polltion on the

physical ability , on some physiological changes and on the analysises of

blood - gazes of the sports practitioners and non - practitioners . Als0,
it's aim is to answer the coming questions:-

- Does air - pollution affect the physical ability of the sample of the

research ?

- Does air - pollution affect the physiological changes of the sample of the

research?

- Does air - pollution affect the blood analysis of the sample of the

research ?

The research has applied the descriptive approach " surveying

study ".

The Research Sample

1he sample has been chosen haphazardly fiom Helwan District-a

high - polluted area - and from Alkanater Alkhiria District - a low-

polluted area-. The sample consisted of students, sports

- practitioners and non - practitioners , ageing from 22 to 20 years old.
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the research has used the Esprometer electronic apparatus to

measure the phsiological functions of the lungs . Also , he has used the

strand test to measure the physical ability and has conducted an arterial

blood - gaZes analysis . Moreover, a medical scale has been used to

measure the weight and a wood slab with a fxed tape to measure the

length.

The Statistical Process,

The researcher has applied the descriptive statistics , the conflicting

analysis " Anofa".

Conclusion

Having reviewed the data , the results and the statistical process , the

coming results have been shown :-

- Air - polltion casuses deficiency in physical ability in the functions of the
ungs and i some of the non - practitioners' blood - analysis in Helwan

District.

Practicing Sports has lessened the negative effects of pollution , as

appeared on the non - practitioners.

- Due to the spread of the public sports practicing in Helwan District, the

practitioners group has excelled the non - practitioners in the physical

ability and in some physiological measures.

- lt has been proved that there are statistical differences between the

Spors- practitioners group in Alkater and its alike in Helwan in the favour

of Alkanater town .

That is because of the high - pollution level in Hehwan

- It has been proved that there are differences between non - practitioners

group in Alknater and its alike in Felwan in the favour of Alkanater town.

This is reffered to the high air -pollution level in Helwan .
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- Trying hard to find a solution to cement factories in Helwan .

- Doing to move factories to renoted areas away from inhabited districts.

- Using cement factories wastes " Wastes Reindustralization Process ".

- Providing filters in cement factories to filter air .

- Searching for a substitude to the existing vehicles and having vehicles
using electricity or Alcohol as an energy .

- Paying attention to the neccesity of practicing sports to the labours

working in cement factories .

- Expanding in planting green areas that help in filtering air.

- Giving great concemn to envirommental conscieace and'the environment

subjects throughout all the educational levels .

- Establishing an Emvironmentr Infommation Bank aiming to enrich the

scientifc research and setting up a local list on the environment - pollution

problem .

- Setting up an Environment Protection Fund .

- Consolidating the Environment Observing centers like lmbaba station.

- Conducting more studies and researches as an attampt to solve the

environment - pollution caused problems .
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